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پیام  تسلیت رهبر انقلاب در پی درگذشت 
حجت الاسلام والمسلمین ارفع

حضرت آیت االله خامنه ای در پیامی درگذشت حجت الاسلام والمسلمین سید کاظم ارفع، از اساتید 
اخلاق تهران را تســلیت گفتند. متن پیام رهبر انقلاب اســلامی به شــرح زیر است: «بسم االله الرّحمن 
الرّحیم، درگذشــت عالم خدوم و پرهیزکار جناب حجت الاســلام والمســلمین آقای سید کاظم ارفع 
رحمت االله علیه را به خاندان مکرّم و همه بازماندگان تسلیت عرض می کنم و رحمت و مغفرت الهی 

را برای ایشان مسئلت می نمایم».
پیام تسلیت رهبر انقلاب درپی درگذشت والده حجت الاسلام والمسلمین تحریری

حضرت آیت االله خامنه ای همچنین در پیامی درگذشت والده حجت الاسلام والمسلمین محمدباقر 
تحریری، تولیت مدرسه علمیه مروی را تسلیت گفتند. متن پیام رهبر انقلاب اسلامی به شرح زیر است: 
«بســم االله الرّحمن الرّحیم، جناب حجت الاسلام آقای تحریری دامت برکاته، درگذشت والده گرامی را 

تسلیت عرض می کنم و رحمت و مغفرت الهی را برای ایشان مسئلت می نمایم».

 در قالب دور دوم سفرهای استانی سید ابراهیم رئیسی به استان فارس:
ده ها پروژه اقتصادی، عمرانی، درمانی و زیرساخت افتتاح شد

 ابراهیم رئیسی در دور دوم سفرهای استانی به شیراز سفر کرد و مورد استقبال نماینده ولی فقیه در 
فارس و امام جمعه شیراز، استاندار فارس، نمایندگان مردم استان در مجلس شورای اسلامی و جمعی 
از مسئولان استانی قرار گرفت. رئیس جمهور در قالب دور دوم سفرهای استانی دولت مردمی به استان 
فارس ســفر کرده و در دومین روز از ســفر خود، از نمایشگاه ۳۵ رشته صنایع دستی شاخص این استان 
و غرفه های برپا شــده در آن نیز بازدید کرد. افتتاح پروژه آزادراه شیراز- اصفهان، بهره برداری از خط دوم 
انتقال آب ســد درودزن به شیراز، شرکت در مراســم یادروز حافظ، دیدار با جمعی از هنرمندان، شرکت 
در آیین آغاز ســال تحصیلی جدید دانشــگاه ها، دیدار با جمعی از نخبگان، بازدید از کارخانه آی تی آی، 
واگذاری ۱۰ هزار واحد مســکونی نهضت ملی مسکن، خود مالک، بافت فرسوده و روستایی، سخنرانی 
عمومی در حرم مطهر شاهچراغ (ع)، دیدار با خانواده شهدا و جانبازان حوادث تروریستی در شاهچراغ 
(ع)، شرکت در جلســه شورای برنامه ریزی و دیدار با فعالان اقتصادی ازجمله برنامه های سفر دو روزه 

رئیس جمهور به استان فارس بوده است.
سخنان رئیس جمهور در افتتاح آزاد راه شیراز - اصفهان

سید ابراهیم رئیسی در مراسم افتتاح آزادراه شیراز - اصفهان اظهار کرد: کار فنی که در آزادراه انجام 
شــده قابل تقدیر اســت و جا دارد از دســت اندرکاران این اقدام بزرگ از جمله نیروهای فنی، مهندسی، 
نمایندگان، کارگران، پیمانکاران و وزارت دفاع و راه و شهرسازی، استاندار فارس و همه کسانی که تلاش 
و پیگیری کردند تا این مسیر زودتر به بهره برداری برسد، تشکر و قدردانی ویژه ای داشته باشم. او با بیان 
اینکه کار در راستای رفاه مردم هم عنایت پروردگار و هم رضایت مردم را به دنبال دارد، گفت: این برای 
ما بســیار حائز اهمیت اســت که مردمی که از این مسیر عبور می کنند، رضایت داشته باشند و احساس 
کنند تردد آنها آســان تر شــده است . رئیسی با اشــاره به اینکه با افتتاح این آزادراه زمان برای رسیدن به 
مقصد کاهش یافته است، گفت: یکی از کارهای بزرگی که باید انجام شود، صرفه جویی در زمان است؛ 
کارها باید به نحوی پیش برود و انجام شــود که هزینه و زمان را کاهش و بهره وری را افزایش دهد. او 
اضافه کرد: حتما ادامه این مســیر به بوشــهر با همت متولیان امر باید دنبال و تکمیل شود؛ بخش های 
دیگری هم وجود دارد؛ اما تکمیل مسیر برای ما اهمیت بسیاری دارد و این آزادراه می تواند مسیر شمال 

و جنوب را تکمیل کند.
نهضت ملی مسکن ابرپروژه دولت برای رفع نیاز مردم است

ســید ابراهیم رئیســی روز جمعه در آیین واگذاری زمین برای توســعه طرح نهضت ملی مسکن در 
سلطان آباد شیراز بیان کرد: مســکن از ضرورت  های زندگی امروز مردم به ویژه جوانان است و در دولت 
سیزدهم با اولویت دنبال می شود. او افزود: راه و شهرسازی و دیگر دستگاه ها تلاش می کنند تا دسترسی 
مردم به مسکن را بهبود بخشند و در این مسیر زمین، تسهیلات و مصالح را برای ساخت مسکن فراهم 
کنند. رئیس جمهور ادامه داد: برای افرادی مانند مددجویان کمیته امداد و بهزیستی که خود توان ساخت 
مســکن را ندارند، ساخته و به آنها تحویل داده می شود. رئیســی ضمن قدردانی از همت استانداران و 
مدیران بنیاد مسکن، راه و شهرسازی سراسر کشور به ویژه استان پهناور فارس با ۳۲ شهرستان، اظهار کرد: 
تلاش خوبی در بخش ها و شهرها شکل گرفته و اکنون حس خوبی برای تأمین مسکن در فارس وجود 
دارد. او بیان کرد: ســاخت چند واحد مســکونی را نمی توان نهضت نامید؛ اما در این طرح تأمین زمین 
برای ســاخت مسکن در سطح گسترده ای انجام می شود؛ به طوری که تأمین زمین تنها در استان فارس 
در نهضت ملی تولید مسکن برابر با تأمین زمین مسکن مهر در سراسر کشور است. رئیس جمهور گفت: 
در این سفر به فارس ۱۰ هزار واحد مسکونی را واگذار می کنیم و از تبسم و خرسندی مردم خشنودیم. او 
افزود: همچنین در این زمینه ۳۰ هزار قطعه زمین نیز برای ساخت مسکن به متقاضیان واگذار می شود. 

 در سراسر کشوربرگزار شد
راهپیمایی شکرانه پیروزی مبارزان فلسطینی 

راهپیمایی شکرانه پیروزی مبارزان فلسطینی و محکومیت جنایات رژیم غاصب صهیونیستی در 
تهران و دیگر استان ها به سمت میعادگاه های نماز جمعه برگزار شد. به گزارش ایسنا، مردم تهران 
همگام و هم صدا با مردم دیگر استان های کشور، صبح روز گذشته و قبل از نماز جمعه، از دو مسیر 
میدان فردوســی و چهارراه نواب به شــکرانه پیروزی مبارزان فلسطینی به سمت دانشگاه تهران، 
محل برگزاری نماز جمعه، راهپیمایی و جنایات رژیم غاصب و کودک کش صهیونیستی را محکوم 
کردند. بر اســاس این گزارش، عملیات پیچیده ترکیبی، غرورانگیــز و افتخارآفرین طوفان الاقصی، 
ضربــه ای مهلک و کاری بر پیکره نیمه جان رژیم موقت و رو به ســقوط صهیونیســتی بود که در 
تاریخ ماندگار خواهد ماند. زلزله ویرانگر یوم االله ۱۵ مهر، شکست مفتضحانـــه اطلاعاتی و نظامی 
غیر قابل ترمیم برای رژیم غاصب صهیونیســتی و حماسه بزرگ شکوه پیروزی مقاومت اسلامی در 
برابر این غده ســرطانی تا بن دندان مســلح بود. این عملیات غافلگیرکننده و اســتراتژیک در قلب 
سرزمین های اشغالی، تمامی معادلات در صحنه نبرد را به طور چشمگیری به نفع جریان مقاومت 
و جوانان برومند فلســطینی تغییر داد و حکایت از عمق راهبردی آرمان آزادی قدس شــریف در 
ســطح منطقه و جهان دارد. مشت آهنین فلســطین و گروه های مقاومت، نشان از تغییر شعار نیل 
تا فرات اســرائیل غاصب و تبدیل آن به راهبرد عملیاتی بحر تا نهر شــده و سستی لانه سست تر از 
عنکبوت و شکســتن هیمنه پوشالی و دروغین این رژیم ســفاک کودک کش را بیش از پیش آشکار 
کــرد. این عملیات پیش دســتانه و ابتکاری، به وضوح ثابت کرد دوران بزن در  رو به پایان رســیده و 
اگر از اســرائیل کوچک  ترین غلطی ســر بزند، تل آویو و حیفا توســط جبهه بزرگ مقاومت اسلامی 
مســتقر در منطقه با خاک یکسان خواهد شد. حال که دشمن صهیونیستی شکست مفتضحانه ای 
از رزمندگان فلســطینی در میدان نبرد خورده و حیثیت و جایگاه نظامی و امنیتی خود را بر باد رفته 
می بیند، با همان خوی وحشــی و ددمنشــانه، مردم مظلوم غزه را آماج حملات دیوانه وار هوایی 
خود قرار داده و با بمباران مســاجد، مدارس و بیمارستان ها و به خاک و خون کشیدن غیر نظامیان 
بی گناه و با اتکا بر مدد و یاری شــیطان بزرگ، آمریکای جنایتکار، درصدد اســت از این طریق آبروی 

از دست رفته خود را ترمیم کند.

محمدباقر نوبخت، استاد دانشگاه ، دبیر کل حزب اعتدال و توسعه و معاون اسبق رئیس جمهور با نگاه به پیروزی ماندگار فلسطینی ها تشریح کرد

 شکست اطلاعاتی و نظامی اسرائیل
در روزهایی که با روند صلح ابراهیم خبر عادی سازی رابطه 
اعراب با اسرائیل در صدر اخبار بود و گفته می شد عربستان 
پیش از سال نو میلادی به عادی سازی رابطه با اسرائیل تن 
خواهــد داد، حملات و عملیات حماس در اســرائیل برای 
جهانیان شــوک آور شد. بدون شــک این عملیات غیر قابل 
انتظار برای تل آویو شکســتی فراتر از شکست ۱۹۷۳ بوده 
اســت. عملیاتی نظامی که معادلات سیاسی و دیپلماتیک 
منطقه را بــار دیگر دچار دگرگونی کــرد. محمد باقر نوبخت 
با تأکید بر اهمیت این حمله نظامی معتقد اســت «مبارزان 
فلســطینی با تغییر تاکتیک از پدافند به آفند، به جبران همه 
حملات وحشــیانه رژیم کودک کش اســرائیل کــه بارها در 
برهه های مختلف انجام  شده، عملیاتی را کلید زدند که هیمنه 
و هژمونی آمریکایی-اسرائیلی را با چالشی جدی در منطقه 
و اذهان جهانی روبه رو کرده اســت». این نبرد نه  تنها برای 
اسرائیل و آمریکا بلکه برای همه کشورهای حامی اسرائیل و 
اعرابی که به دنبال پروژه صلح بودند، پیامی واضح دارد و آن 
تلاش مبارزان فلسطینی برای تعیین سرنوشت خود به دست 
خود است. محمدباقر نوبخت، استاد دانشگاه، دبیر کل حزب 
اعتدال و توســعه و معاون اسبق رئیس جمهور در گفت وگو 
با «شــرق» به تبیین عملیات نظامی حماس و دستاوردهای 
احتمالی این نبرد مبارزان فلسطینی با اسرائیل پرداخته است.

 نظر شــما در باره جدیدتریــن رویارویــی نظامی میان   .
فلسطین و رژیم صهیونیستی چیست؟ برتر میدان را کدام یک 

از طرفین می بینید؟
عملیات بــزرگ و غافلگیرکننــده برادران فلســطینی، 
بی ســابقه بوده و در تاریخ منازعات دو کشور منحصربه فرد 
است و قطعا نقطه عطف مهمی است. مبارزان فلسطینی 
بــا تغییر تاکتیک از پدافند به آفنــد، به جبران همه حملات 
وحشــیانه رژیم کودک کش اســرائیل که بارها در برهه های 
مختلف انجام شــده است، عملیاتی را کلید زدند که هیمنه 
و هژمونی آمریکایی-اسرائیلی را با چالشی جدی در منطقه 

و اذهان جهانی روبه رو کرد. «موســاد» که همیشه در تلاش 
برتری جویــی در میــان آژانس های اطلاعاتی دنیــا بود و با 
ترورهای ناجوانمردانه و مشــمئزکننده، شــناخته می شود، 
نتوانست عملیات را پیش  بینی و از کار بیندازد. در حال حاضر 
هم اسرائیل صرفا با بمباران های مکرر و گسترده به شکلی 
کاملا وحشــیانه،  نشان داده اســت که در سردرگمی به سر 
برده و اســتراتژی مشــخص عملیاتی برای پیروزی و حتی 
برقراری موازنه در جنــگ را ندارد. بنابراین با توجه به همه 
محدودیت های تکنیکی و فنی مبارزان فلسطینی و از سوی 
دیگــر برتری های تکنولوژیک، تســلیحاتی و از همه مهم تر 
اطلاعاتی ارتش منســجم اســرائیل که از منظــر رتبه بندی 
بین المللی در زمره بزرگ ترین و به روزترین ارتش های جهان 
قرار می گیرد، دســت برتر با برادران فلسطینی است. اگر به 
تعداد جان باختگان ارتش اسرائیل نیز بنگریم، آمار بی سابقه 
است و نشان از شکســت اطلاعاتی و نظامی اسرائیل دارد. 
یکی از مهم ترین فکت های استیصال صهیونیست ها، جنایت 
آشــکار جنگی یعنی قطع کردن آب و برق غزه است و هیچ 
نوع زوال از این بالاتر نیســت کــه از روی بغض و کینه، این 
قسم کشــتار زنان، کودکان و غیرنظامیان که جملگی نوعی 
نسل کشی است، در دستور اصلی قرار بگیرد. جوامع مدعی 
دموکراسی نیز همواره چشــم خود را بر این حجم از نقض 
آشکار حقوق بشر می بندند و  از این اهرم صرفا برای پیشبرد 
مقاصد سیاســی خود اســتفاده می کنند و زمانــی که پای 
حقوق بشر واقعی فرا می رسد، صمٌ بکم به نظاره ستمگری 
ظالمان می نشینند و دم نمی زنند. مصداق این مهم، تعداد 
جان باختگان فلســطینیان در رویارویی هــای ادوار مختلف 
تاریخی است. آمار میزان کشته شدگان غیر نظامی فلسطینیان 
در مقایسه با کشته شدگان نظامی اسرائیل، مهری است بر این 

مدل سیاست بازی مدعیان حقوق بشر پوشالی.

 یعنی به نظر شــما این عملیات مقدمه ای برای پیشروی   .
حماس و سایر گروه های فلسطینی خواهد بود تا ان شاء االله 

منجر به آزادی کامل سرزمین آنها شود؟

رِ ٱلمُؤمِنِینَ.  وَأُخرَىٰ تُحِبُّونَهَا نَصر مِّنَ ٱاللهَِّ وَفَتح قَرِیب وَبَشِّ
خداوند منان در آیه ۱۳ ســوره شریفه صف به مؤمنان نصر 
و پیروزی را بشارت داده است. امروز بعد از چند دهه شاهد 
آن هســتیم که مبارزان غیور فلسطینی که روزی با سنگ در 
مقابل زورگویی غاصبان خاک خود می ایســتادند، هم اکنون 
با ســلاح های پیشــرفته تولید خــود، آرامش را از چشــم 
صهیونیست ها که همیشه با پروپاگاندا سعی بر این داشتند 
که خودشــان را ارتش شکست ناپذیر افســانه ای جا بزنند، 
گرفته اند و منصب داران آن در درجه سرتیپ و سرلشکر به 

اسارت فلسطینیان درآمده اند.

 نظرتان دربــاره ادعای مقامات و کارشناســان غربی و   .
صهیونیستی که سعی بر این دارند تا ایران را محور و برنامه ریز 

عملیات طوفان الاقصی معرفی کنند، چیست؟
این مدل اتهام ها و پروژه های امنیتی ســازی اسرائیلی ها 
هیچ گونــه تازگی ندارد و همیشــه بــرای تنگ کردن حلقه 
تأثیرگذاری ایران در عرصه بین الملل از طریق راهبرد اصلی 
یعنــی فلج کردن اقتصاد بــا هر نوع حربــه ای، همواره به 
دنبــال ایجاد بحران و موانع از طریق انصار خود هســتند و 
این گفته های بی اســاس نیز بخشی از پروژه آسیب رسانی و 
دشمنی همیشگی آنهاست. البته گفته های آنتونی بلینکین، 
وزیر خارجه ایــالات متحده و جان کربــی، هماهنگ کننده 
ارتباطات راهبردی شــورای امنیت ملی کاخ ســفید، مبنی 
بر اینکه تمام شــش میلیارد دلار ایــران همچنان در بانک 

قطری موجود اســت و اســتفاده نشــده، صحه ای اســت 
بــر آزادگی، اســتقلال و صلح طلبی همیشــگی ایرانیان و 
این گونه اتهام های واهی هیچ گونــه محلی از اعراب ندارد 
و نخواهد داشــت. مســئولان این رژیم ســعی بر این دارند 
که با مظلوم نمایی همیشــگی، جای ظالم و ســتمگر را با 
مظلوم عوض کرده و با ایجاد اجماع جهانی، این شکســت 
مفتضحانــه خــود را تبدیــل به فرصتی جهــت تضعیف 
بزرگ ترین خون خواه امت فلسطین یعنی ایران کنند. مسئله 
فلسطین از ابتدای پیروزی انقلاب اسلامی همیشه از مسائل 
راهبردی نظام جمهوری اســلامی ایران بوده و رهبر فرزانه، 
مسئله اول امت اسلامی را مسئله فلسطین می دانند. حدود 
قریب به ۷۵ سال، غصب فلســطین ترکیبی از کشتار، ترور، 
ویرانگرى و تعرض به مقدسات اســلامی بوده و قبله اول 
مســلمانان و بسیاری از مراکز محترم دینی که در این کشور 
قرار دارد، به تخریب، توهین و زوال کشــیده شــده است. از 
این رو داغ بزرگ غصب کشور فلسطین بر دل امت اسلامی 
نوعی زخم نهادینه است. ایستادگی و مبارزه در برابر دشمن 
حربی و غاصب، مورد اتفاق همه   مذاهب اسلامی و محل 

اجماع همه   جریانات حق طلب بوده و هست.

 با همه اوصافی که ذکر کردید، واکنش مقامات رســمی   .
ایران در مقابل پروژه امنیتی سازی اسرائیل چگونه باید انجام 

شود؟
توصیه می شود کارگزاران و مقامات رسمی کشور، اهل 
سیاست، اندیشمندان، دانشگاهیان، فرهنگیان و همه افراد 
سرشــناس کــه دارای تریبون اند و صحبت آنهــا می تواند 
دســتاویزی برای پیشبرد پروژه شــوم ایران هراسی باشد، از 
هرگونــه اظهارنظــر و موضع گیری هیجانی کــه پایه گذار 
القای نقش مســتقیم ایران در ایــن عملیات جهادی کاملا 
فلسطینی باشد، جدا اجتناب کنند؛ زیرا هرگونه موضع گیری 
غیرمســئولانه می تواند نوعــی ایجاد خطر بــرای منافع و 
مصالح ملی کشــور و مخاطراتی اساسی در آینده نه چندان 

دور تلقی شود.

معصومه معظمی: برنامه پنج ساله هفتم توســعه بعد از سه سال تأخیر، سرانجام 
هشتم خرداد ۱۴۰۲ در جلسه فوق العاده هیئت وزیران به تصویب رسید. این در حالی 
 اســت که این برنامه طبق قانون باید در ســال ۱۴۰۰ مصوب می شد و بلافاصله بعد 
از پایان برنامه ششــم آغاز به کار می کرد. اما از آنجایی که به گفته برخی نمایندگان، 
برخی در دولت رئیســی اعتقادی به برنامه ندارند، بــا تأخیری درخور توجه برنامه 
هفتم توســعه را تهیه و تقدیم مجلس کردند. برنامه ای که انتقادهایی متوجه آن 
است و برخی کارشناسان و نمایندگان از صفاتی مانند «برنامه سردرگم»، «غیرمولد»، 
«رؤیاپردازانه» و «نابرابرســاز» برای آن استفاده می کنند. فرشاد مومنی، اقتصاددان، 
در انتقاد به برنامه هفتم ، در یادداشتی آن را برنامه نمی داند و معتقد است آن سند 
اصلا «ربطی به توســعه» هم ندارد. رئیس مؤسســه «دین و اقتصاد»، مشکلات و 
معضلات فعلی کشور در حوزه سیاســی را در این یادداشت مورد اشاره قرار داده و 
تأکید دارد این سند به دنبال «توسعه بدون دست زدن» به وضعیت نامناسب کشور 
در حیطه های سیاسی و اجتماعی و فرهنگی است «که چنین چیزی امکان ندارد». 
او همچنیــن افزایش تعداد احکام لایحه برنامه هفتــم از «۵۴۵ حکم» به « هزار و 
هشت حکم» توسط کمیســیون تلفیق مجلس را «فاجعه» خوانده است. پیش از 
ایــن، مرکز پژوهش های مجلس نیز در گزارشــی در نقد احکام لایحه برنامه هفتم 
توسعه نوشــته بود که با الگوی سنتی رایج در کشور مبنی بر «توسعه نفت محور» 
و «دولت   محور» از طریق سرمایه گذاری دولتی نمی   توان به اهداف توسعه   ای رسید. 
گفتنی اســت طبق گزارش مرکز پژوهش ها، اهداف برنامه های اول تا ششم توسعه 
از ســال ۶۸ تا ســال ۱۴۰۰ به طور میانگین تنها حدود ۳۵ درصد محقق شده  است. 
محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس نیز در سخنانی درصد تحقق برنامه سوم، چهارم، 
پنجم و ششم توسعه را بین ۲۵ تا ۳۰ درصد دانسته است که به عقیده او این میزان 
از تحقق به این معنا ســت که اگر کار رها می شد هم خود به خود ۲۵ درصد اهداف 
محقق می شــد . اما حالا نوبت برنامه هفتم اســت که از همین نقطه آغاز، حرف و 
حدیث و ایرادها و اشــکال های فراوانی متوجه آن است و اعضای کمیسیون تلفیق 
قبل از بررسی آن در صحن علنی، در نامه ای به رئیس مجلس خواستار بازگرداندن 
گزارش تلفیق به کمیســیون شــدند تا اشــکالات آن را اصلاح کنند؛ چرا که معتقد 
بودند در گزارش و مصوبات کمیســیون تلفیق، به طرز مشــهودی دست برده شده 
اســت. اما این امر محقق نشــد و اکنون مجلس در دو شــیفت صبح و عصر درگیر 
بررســی جزئیات برنامه ای است که کارشناسان آن را «شعاری» و «غیر قابل تحقق» 
می دانند و انتقادهای زیادی را متوجه آن کرده اند. از این رو، با غلامرضا نوری قزلجه، 
رئیس فراکسیون مستقلین ولایی مجلس یازدهم که از منتقدان برنامه هفتم است، 
گفت وگو کردیم. نوری قزلجه در گفت وگو با «شرق» در انتقاد از برنامه هفتم توسعه، 
این برنامه را حاوی حواشی زیادی دانست و اظهار کرد که این برنامه غیر قابل تحقق 
است. توضیحات نماینده مردم بستان آباد و رئیس فراکسیون مستقلین ولایی مجلس 

یازدهم را در ادامه می خوانید.

 نظرتان درباره برنامه هفتم توسعه و حواشی آن چیست؟  .
برنامه هفتم توســعه با حواشــی زیادی مواجه اســت. در حال حاضر تعدادی 
از نماینــدگان مجلس و حتــی نماینده دولت در تریبون رســمی مجلس، جدای از 

تریبون های غیررسمی، مدعی هستند که تغییرات زیادی در لایحه برنامه هفتم ایجاد 
شده است. آنها می گویند در بارگذاری نهایی گزارش کمیسیون تلفیق، برخی مواد که 
به صحن آمده است، اصلا در کمیسیون تلفیق مطرح نشده اند و برخی مواد دیگر رأی 
نیاوردند، اما در گزارش نهایی کمیسیون تلفیق آمده اند. یعنی برخی مواد در گزارش 
نهایی کم یا زیاد شــده اند. این موارد حاشیه های جدی است که اصل برنامه هفتم 
را زیر ســؤال می برد. اما سؤال اینجا ست که این طراحی ها برای کیست و چرا خلاف 

آیین نامه در گزارش تلفیق اضافه یا کم شده اند؟
اقدامــی که برای اولین بار طی همه مجالس اتفــاق افتاده و می تواند به اعتبار 
مجلس یازدهم آســیب وارد کند. بنابراین همه این اتفاق ها دســت به دســت هم 
داده اند تا برنامه هفتم توسعه، برنامه ای نامناسب و غیر قابل اجرا نسبت به شرایط 
باشد. به نحوی که هم وقت زیادی را از مجلس بگیرد و هم هیچ کمکی به توسعه 
کشور نکند. به قدری این برنامه درگیر حواشی و موضوعات ناشدنی و منویات سیاسی 
و جناحی اســت که نمی تواند برای توسعه کشور در زمینه های سیاسی، اقتصادی، 

اجتماعی و فرهنگی قدمی بردارد.

  طبق اعلام برخی نمایندگان، تنها ۲۰ درصد برنامه ششــم توســعه محقق شده   .
است. حتی مرکز پژوهش های مجلس نیز از تحقق ۹ درصدی این برنامه خبر می دهد. 
به نظر شــما برنامه هفتم توسعه با توجه به همه ایردها و ابهام های موجود که بسیار 

بحث برانگیز است، امکان اجرائی شدن دارد؟
با توجه به شرایطی که برنامه هفتم توسعه دارد و مشکلات عدیده آن، در نهایت 
بعد از پنج سال بعید به نظر می رسد حتی ۱۰ درصد این برنامه اجرائی شود؛ چرا که 
غیر قابل اجرا ست. یک سری ایدئال ها و آرمان ها را در قالب برنامه نوشته اند که هیچ 

راهی برای رسیدن و تحقق آنها وجود ندارد.

 وقتی برنامه هفتم توســعه تا این حد اشکال دارد که معتقدید حتی ۱۰ درصد آن   .
هم در نهایت محقق نمی شود، چرا از هم اکنون کاستی ها و نواقص آن را رفع نمی کنند 
که در قبال وقت و هزینه سنگینی که در مجلس صرف بررسی آن می شود، برنامه ای 

مدون و قابل اجرا به تصویب برسد؟
اصلاح برخی موضوعات نیازمند اصلاح های بنیادی و اساســی است و باید طرز 

فکر افراد عوض شود تا این برنامه های معین و مشخص تغییر کنند. همان طرز فکری 
کــه در برنامه دخالت می کند و مواد مصوب نشــده را در گزارش کمیســیون تلفیق 
می گنجاند؛ این تفکر باید اصلاح شود. بنابراین اصلاح موارد فوق چندان امر ساده ای 
نیست  اما امیدوارم ۱۱ اسفند مردم خودشان در انتخابات مجلس این افراد و این طرز 

تفکر را اصلاح کنند.

  این طرز تفکر از کجا  نشئت می گیرد؟  .
یک ســری تفکرات سیاسی و جناحی غالب هستند و کارتل هایی وجود دارند که 
می خواهند اقتصاد کشــور را به دست بگیرند و قوانین را در جهت منافع خودشان 
پیش ببرند. این کارتل ها هم صرفا کارتل های اقتصادی نیستند و متصل به سیاست 
هســتند و می توان آنها را کارتل های سیاسی- اقتصادی نامید که بر مسائل سیاسی 
کشــور اثرگذارند. بنابراین، این کارتل های سیاســی-اقتصادی همه بخش ها را یکی 
پس از دیگری اشغال کرده اند و در قالب برنامه هفتم توسعه هم دلشان می خواهد 

مواضع اقتصادی و برنامه ریزی را به تصرف خودشان درآورند.

 علاوه بر برخی اعضای کمیسیون تلفیق که پیش از این از تغییر ناگهانی در گزارش   .
نهایی کمیسیون تلفیق انتقاد داشتند و خواستار بازگرداندن گزارش کمیسیون از صحن 
به کمیســیون به منظور اصلاح بودند، امیرآبادی فراهانی، عضو کمیسیون اقتصادی 
مجلس نیز در ســخنانی با انتقاد از عملکرد قالیبــاف در مواجهه با مواد برنامه هفتم 
توســعه  گفته است «رئیس مجلس به همه ماده های برنامه هفتم توسعه ورود کرده 

است»؛ شما چقدر این گفته را قبول دارید؟
اغلب این اتفاق عجیب و تغییرات ناگهانی و بی ضابطه در برنامه هفتم افتاده و 
موادی هم که در امان مانده اند، رئیس مجلس در جلسه صحن به آنها ورود می کند. 
من هم در جلسه هفته گذشته نسبت به این موضوع به رئیس مجلس تذکر دادم که 
شما فقط می توانید وقت موافق یا مخالف بگیرید تا درباره موضوعی صحبت کنید، 
نه اینکه در هر ماده ای وارد شــوید و نظر خودتان را اعمال کنید. طبق آیین نامه باید 
وقت بگیرید و صحبت کنید و این ورود شــما غیرقانونی است  اما متأسفانه مواردی 
هم که در کمیســیون تلفیق برنامه هفتم از دستشــان در رفته و تغییری درباره آنها 
اعمال نکرده اند، در صحن علنی، رئیس مجلس به آنها ورود می کند و با موافقت ها 
و مخالفت های خودش این موضوع را هدایت می کند. یعنی چیزی شبیه به همان 

اتفاقی که آقای امیرآبادی گفته، در حال رخ دادن است.

 قبلا برخی نمایندگان عبارت خاصی را برای مجلس یازدهم با مدیریت قالیباف به   .
کار بردند که به نظر می رسد هم اکنون چیزی شبیه به آن عبارت در حال تحقق است.

بله همین طور است. تعبیری که برخی همکاران در شروع به کار مجلس یازدهم 
برای این نوع مدیریت به کار بردند و عده ای نسبت به عملکرد رئیس معترض بودند، 
اکنون نمودش را این چنین نشان می دهد. بنابراین مجلسی که متشکل از ۲۹۰ نماینده 
است، با این رفتارها زیر یک علامت سؤال بزرگ است. بنابراین در چارچوب آیین نامه 
هم بنده و هم بسیاری از همکاران نسبت به نوع رفتار رئیس مجلس تذکر داده ایم  اما 
متأسفانه تأثیری نداشته است. در تذکر اخیرم گفتم این رفتار رئیس مجلس به حدی 
تکراری شــده که تذکرات هم دیگر افاقه نمی کند. به همین دلیل احساس می کنم 
اساس و اقتدار و جایگاه مجلس با این رفتارها آسیبی جدی دیده و نگران کننده است.

گفت وگوی انتقادی نوری قزلجه، رئیس فراکسیون مستقلین ولایی، با «شرق» درباره اشکالات برنامه هفتم توسعه

دست های پشت پرده کارتل های سیاسی- اقتصادی در برنامه هفتم توسعه

پیوســتن ایران به گروه اقدام ویژه مالی به گره کوری تبدیل شــده و سه سالی است 
ایران در لیســت ســیاه قرار دارد. لیســتی که ریســک رابطه تجاری و مالی با ایران را به 
شــکلی افزایش داده که حتی کشورهای دوست هم قادر به همراهی یاران نیستند و به 
گفته مجید انصاری حتی چین و روسیه هم خواستار پیوستن ایران به این گروه و خروج 
ایران از لیســت سیاه هســتند. مهم ترین دلیل عدم تعیین تکلیف دو لایحه باقی مانده از 
چهار لایحه FATF به رویکرد سیاســی اصولگرایان در دولت دوازدهم باز می گردد که با 
همه توان برای ایستادن مقابل دولت روحانی برای تصویب این لوایح مانع تراشی کردند. 
با ماندن ایران در لیســت ســیاه و مشکلات در دولت ســیزدهم برای به نتیجه رساندن 
مذاکرات رفع تحریم ها، همه آنهایی که روزی مخالف برجام و FATF بودند، گویا امروز 
به ثمرات آن پی برده و موافق هر دو شــده اند. به قول محمد صدر «متأســفانه برخی 

 FATF افــراد و گروه ها در زمان دولت قبل، مخالفت های بســیاری در خصوص برجام و
داشــتند که این مانع تراشی ها باعث شد فرصت پیوســتن به FATF و احیای برجام در 
زمان دولت قبل از بین برود». ســیدمحمد صدر به اعتماد گفته است: باز هم می گویم، 
تصویب FATF مانند احیای برجام یک ضرورت غیر قابل انکار اســت. این عضو مجمع 
تشــخیص مصلحت افزود: به نظرم اگر از یک طرف، تلاش های دیپلماتیک برای احیای 
برجام، پایان دادن به تحریم ها و بازگشت به صحنه تجارت و اقتصاد بین المللی در دستور 
کار قرار نگیرد و از ســوی دیگر روند پیوستن به FATF و تصویب لوایح پالرمو، CFT و... 
آغاز نشــود، ایران نمی تواند سر و سامانی به مشکلات اقتصادی خود بدهد. ضمن اینکه 
حتی اگر مذاکرات به ثمر نشسته و برجام رسما احیا شود اما FATF اجرائی نشود، ایران 
نمی تواند از مواهب برجام و پایان دادن به تحریم ها بهره مند شــود؛ چرا که فعلا هر نوع 

نقل و انتقال بانکی برای ایران قفل اســت و کلید باز شــدن این قفل در گروی پیوستن به 
FATF اســت. خوشبختانه امروز حتی بســیاری از مخالفان برجام و FATF به اهمیت 
و ضــرورت آن پی برده اند. البته اوایل مهرماه بود که حســین ســلاح ورزی، رئیس اتاق 
بازرگانی ایران، در یک نشست خبری اعلام کرد: «اخباری غیررسمی درباره پذیرفته شدن 
FATF شنیده ایم و امکان جدی تر شدن مذاکرات هم وجود دارد». همین اظهارات کافی 
بود FATF دوباره به متن و صدر خبرها و تحلیل ها بازگردد و این سؤال مطرح شود که آیا 
ایران به FATF می پیوندد یا خیر؟  این موضوع با واکنش سریع وزارت اقتصاد روبه رو شد 
و تصمیم گیری درباره این لوایح را مربوط به حاکمیت دانســت. در بیانیه وزارت اقتصاد 
آمده است: «تصمیم گیری درباره لوایح مربوط به مبارزه با پول شویی و شفافیت اقتصادی 
در گروه FATF یک تصمیم حاکمیتی اســت که البته در سال های اخیر درگیر بازی های 
سیاسی کشورهای غربی شده است و یک موضوع فنی نیست». وزارت اقتصاد در بیانیه 
خود تأکید کرد: «با این حال، رویکرد دولت سیزدهم به موضوع مبارزه با پول شویی و تأمین 
مالی تروریسم، رویکردی ملی است و این موضوع را محدود به یک دستگاه و وزارتخانه 
یا نهاد نمی داند. به همین دلیل با فعال کردن مرکز اطلاعات مالی که تقریبا تا پیش از این 
تعطیل بود، به روزرسانی قوانین و مقررات، رگولاتوری و نظارت و ایجاد شفافیت بر مبنای 

استانداردهای روز دنیا در این مسیر گام برداشته است». اصولگرایان که سابقه مخالفت 
با برجام و FATF در ســال های اخیر را داشته اند، با چرخش مواضعی محسوس در دو 
ســال اخیر، هم بر مذاکره بر سر برجام اصرار می کنند و هم نشانه ها حکایت از آن دارد 
که بدشــان نمی آید تکلیف پرونده FATF را روشــن کنند. برخی تحلیل ها حکایت از آن 
دارد که دولت رئیســی کارت سبز پیوســتن به FATF را دریافت کرده است. آن چنان که 
حشمت  االله فلاحت  پیشه، رئیس کمیسیون امنیت ملی در مجلس دهم، در گفت وگو با 
خبرآنلاین با اشــاره به این موضوع گفت: «اخیرا مشاهده می کنیم دولت اعلام کرده که 
ما در حال اجرای حساســیت های FATF هستیم. بنابراین در دولت کنونی برای پذیرش 
FATF نوعی چراغ ســبز نشان داده شــد که کمتر دولتی از چنین چراغ سبزی برخوردار 
بود. چنانچه دولت در حوزه های مختلف اعم از موضوع هســته ای، مذاکره با آمریکا و 
تنش  زدایی منطقه ای با چراغ ســبز مواجه شــد، لذا این چراغ سبز در مورد FATF هم 
وجود دارد و هر چند متأســفانه تاکنون با مســائل سیاست خارجی و اقتصاد بین المللی 
کشور برخورد جناحی شده، اما امیدوار هستم به خاطر منافع ملی ایران این برخوردهای 
جناحی کاهــش پیدا کند و دولت از این فرصت اســتفاده کرده و در نهایت مشــکلات 

بین المللی خود را حل کند».

FATF روی خوش اصولگرایان به 

محمد صدر : رئیسی درباره FATF تغییر موضع داده و موافق شده است
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